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Odlomki iz občnega zbora družbe kmetijske 
22. dne novembra t 1. 

Govor predsednikov. 
Predsednik baron W u r z b a c b je zborovanje začel 

z nagovorom, iz katerega povzamemo sledeče vrstice: 
„Tudi letos imamo tožiti o silno slabi letini, kakor 

so nam poročale podružnice naše iz vseh krajev. Žita 
se je pridelalo malo, sena srednjo mero, vina malo in 
slabega, sadja prav nič. Ce rečemo, da je lanska le
tina bila slaba, smemo reči , da je letošnja še slabeja. 
Zato se tudi letos obrača družba kmetijska do visoke 
vlade, naj milostno ravna z iztirjevanjem davkov pri 
tacih kmetovalcih, ki revščine niso sami zadolžili,. Tudi 
letos gre brez števila veliko posestev na kant. Ce čas
nike iz leta 1840. v roke vzamemo, vidimo, da takrat 
je bilo o 2 dneh kakih 5 do 6 sekucijskih dražeb raz
glašenih, — zdaj pa jih je vsak dan po 3 0 - 4 0 . Če
dalje več tedaj pride kmetov na berasko palico. Dolž
nost je zato vsacega domoljuba, zasledovati v z r o k e 
teh nadlog. Mi vsi smo menda prepričani, da cesarski 
davki (fronki) še ne stiskajo kmetovalcev tako ze!6, 
kakor jih stiskajo različne priklade, katerih je vsako 
leto več in so dandanes že skoro tolikošne kot cesarski 
davki. Ce pa po takem vprašamo: kakošne koristi pa 
imamo od teh priklad, dobimo odgovor, da celo malo. 
Z u p a n i j a m se nakladajo bremena, katerih nositi ne 
morejo zato, ker jim duševne in denarne moči manjka. 
C e s t n a t l a k a je velika težava občinam; ona zadeva 
skozi in skozi le posestnike; se ve p a , da tlaka mora 
bi t i , ker cest potrebujemo. Vendar naj bi se cestna 
postava izvrševala kakor je p r a v , da se ne naklada 

kmetom toliko in v takem času, ko ne morejo cestnih 
del opravljati. — L j u d s k e š o l e so potrebne. Kdo 
bode to tajil, da je človeku treba se v šoli učiti brati, 
pisati, računati in pa krščanski nauk; a l , kar se je 
skozi sto let zamudilo, to se ne more v par letih popra
viti. Kedar se n o v e šole delajo, naj bi se vendar gle
dalo na tiste, ki morajo šolo zidati in učitelja plače
vati: ali j n o r e j o toliko donesti, kolikor se od njih 
tirja. — Cas, da bi k m e t i j s k o šolo dobili, ni menda 
še blizo, zato pa nastane živa potreba, da se l j u d s k i m 
š o l a m pridruži zdatniše podučevanje v k m e t i j s t v u . 
Ker pa le t a more u č e n i k kmetijstva biti, kdor se ga 
je sam učil, zato je predrugačenje naše p r e p a r a n 
d i j e v tem obziru neobhodna potreba. — P o d k o v s k a 
in živinozdravniška šola dobro napreduje ; ona čedalje 
več učencev dobiva, ki po dovršeni šoli koristijo de
želi. — SI. ministerstvo kmetijstva je tudi družbi naši 
poslalo načrt nove postave za z l o ž b o z e m l j i š č v 
prevdarek. Želeti bi bilo, da bi se vsi naši veči in 
manjši kmetijski gospodarji prav zelo vneli za to , da 
bi se uravnala posestva tako, da bi vsak gospodar, ko
likor mogoče, svoje zemljišče s k u p a j in b l i z o imel. 
— Odbor je slišal, da se mu tu in tam očita, da z dr
žavnimi subvencijami ne ravna zmirom po pravici. To 
sumičenje moram očitno zavrniti, kajti družbini odbor 
nima državnih subvencij s a m v rokah in ne gospodari 
samolastno ž njimi, ampak vsaka reč se sklepa vpričo 
zastopnikov deželne vlade in deželnega odbora, in ko-
nečno mora se račun vsake vrste v pregled in potrjenje 
si. ministerstvu poslati, katero še nikoli ni nič napač
nega našlo. 


